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	3-11 HEAD SERVICE SINGLE OHC ENGINE
REMOVAL
          Rotate the crankshaft until № 1 cylinder is at TDC (top dead center), on the compression stroke. In this position the timing notch on the crankshaft pulley will be aligned with the "0” mark on the timing belt cover; the timing notch on the camshaft pulley will be aligned with the mark on the valve cover; and the timing dot on the accessory drive pulley will be aligned with the notch on the  accessory drive backing plate. If the crankshaft and the accessory drive pulley are not rotated while the cylinder head is being serviced, installation will be greatly simplified.
          Remove the intake and exhaust manifolds according to the procedures outlined in Section 3-5.
          Remove the valve cover, gasket and the crescent shaped rubber seal.

          Remove the bolt securing the drive pulley to the end of the camshaft. Remove the shroud from the camshaft pulley. Loosen the nut on the timing belt tensioner. Using a pair of channel-lock pliers, compress the spring. While the spring is compressed, slide the timing belt free of the camshaft drive pulley.
          SPECIAL WORDS

          It is not necessary to remove the camshaft in order to remove the head. If the head is being removed in order to simply replace a blown head gasket, the camshaft need not be disturbed. However, if the camshaft assembly or related items require service, then the camshaft would be removed at this time. See Section 3-16 to remove and service the camshaft.

          Remove the Allen-head screws securing the cylinder head to the block. Lift the head clear of the block. Remove and discard the gasket. Remove the spark plugs.
         To recondition the head, valves, and related parts, see Section 3-14.

HEAD INSTALLATION SINGLE OHC ENGINE

          The following procedures pickup the work after the head, valves, and related parts have been reconditioned and assembled according to the instructions outlined in Section 3-14

          Clean the engine block gasket surfaces. Check carefully to be sure no foreign material has fallen into the cylinder bores or bolt holes. Clean out all bolt holes with compressed air. One further step for a good job, is to run the correct size tap down each bolt hole.
          Lay a NEW gasket in position on the block. Lower the cylinder head onto the block with the holes in the head aligned with the matching holes in the block. Lubricate the threads of the head bolts, and then install them finger tight.
          Tighten the bolts ALTERNATELY and EVENLY in the sequence shown in the accompanying illustration. BEAR IN MIND, uneven tightening of the head bolts can distort the cylinder bores, causing compression loss and excessive oil consumption.
          Tighten the bolts in three rounds to a torque value of 66 ft-lb (90 Nm). On the first round tighten the bolts to 1/2 the total torque value; on the second round to 3/4 the total torque value; and to the final torque value on the third and final round.
          After the engine has been started and warmed to operating temperature, allow it cool for about 30 minutes. Loosen each bolt just a wee bit, and then tighten it again to the required final torque value. Loosening the bolts just a bit will overcome static friction.
         If the camshaft was removed, install the camshaft according to the procedures outlined in Section 3-16.
         Adjust the valves according to the procedures outlined in Section 3-14. Install a new crescent shaped seal and a NEW valve cover gasket. Position the valve cover in place and secure it with the attaching hardware.

         Install the intake and exhaust manifolds to the procedures outlined in Section 3-5.

          
	3-11 ОБСЛУЖИВАНИЕ ГОЛОВКИ ДВИГАТЕЛЯ С ОДНИМ РАСПРЕДВАЛОМ (SOHC)

СНЯТИЕ

Вращать коленвал, пока поршень первого цилиндра не дойдет до верхней мертвой точки на ходе сжатия. В этом положении синхронизирующий вырез на шкиве коленвала совпадет с нулевой меткой на ремне ГРМ и отметкой на клапанной крышке; и синхронизирующая метка на вспомогательном шкиве совпадет с  меткой на задней крышке. Если не вращать коленвал и вспомогательный шкив при обслуживании головки блока цилиндров, установка будет намного проще.

Снять впускной и выпускной коллекторы согласно инструкциям в части 3-5.

Снять клапанную крышку, прокладку и серповидное резиновое уплотнение.

Открутить болт, соединяющий шкив двигателя с концом распредвала. Снять кожух шкива распредвала. Ослабить гайку натяжителя ремня ГРМ. При помощи пары плоскогубцев сжать пружину. Снять ремень ГРМ с ролика распредвала, пока пружина сжата.

СПЕЦИАЛЬНЫЕ УКАЗАНИЯ

Чтобы снять головку блока, не нужно снимать распредвал. Если головка снимается с целью упростить замену прокладки головки, не нужно трогать распредвал. Однако если узел распредвала или связующие компоненты нуждаются в обслуживании, в этом случае распредвал был бы снят. Смотрите часть 3-16 по снятию и обслуживанию распредвала.

Открутить установочные винты, соединяющие головку блока цилиндров с блоком. Снять и выбросить старую прокладку. Выкрутить свечи зажигания.

Для ремонта головки, клапанов и связующих элементов, смотрите часть 3-14.

УСТАНОВКА ГОЛОВКИ ДВИГАТЕЛЯ С ОДНИМ РАСПРЕДВАЛОМ (SOHC)

Следующие процедуры регламентируют порядок работы после того, как головка, клапана и связующие элементы были отремонтированы и собраны согласно инструкциям, отраженным в части 3-14.
Очистить поверхности прокладки головки блока. Внимательно проверить отсутствие инородных материалов в зазорах расточки цилиндров двигателя и отверстиях под болты. Продуть сжатым воздухом все отверстия под болты. Один из дальнейших шагов для хорошей работы – подобрать правильный размер резьбы для каждого отверстия под болт.

Поместить НОВУЮ прокладку на блок.  Опустить головку блока цилиндров на блок, совместив соответствующие отверстия. Смазать резьбы болтов головки блока и затем туго затянуть их пальцами.

Затянуть болты ПООЧЕРЕДНО и РАВНОМЕРНО в последовательности, показанной в сопроводительной схеме. ПРИМИТЕ ВО ВНИМАНИЕ – неравномерная затяжка болтов головки блока может нарушить зазоры цилиндров, привести к потере компрессии и чрезмерному расходу масла.

Затянуть болты на три оборота с вращающим моментом 66 футов-фунтов (90 Нм). На первом обороте затянуть болты на половину полного крутящего момента, на втором обороте – на три четверти полного крутящего момента и на третьем последнем обороте – с полным крутящим моментом.

 После запуска двигателя и прогрева его до рабочей температуры дать ему остыть приблизительно 30 минут. Немного ослабить каждый болт, а затем затянуть их снова с необходимым конечным крутящим моментом. Небольшое ослабление болтов снизит статическое трение.

Если распредвал был снят, то установить его согласно инструкциям в части 3-16.

Отрегулировать клапана согласно инструкциям в части 3-14. Установить серповидное уплотнение и НОВУЮ прокладку клапанной крышки. Поставить клапанную крышку на место и закрепить вместе со связующим оборудованием.

Установить впускной и выпускной коллекторы согласно инструкциям в части 3-5




